

Country File
CANADA



Last updated: **August 2009**

Region	Americas
Legal system	Common Law
UNCAT Ratification/ Accession (a)/ Succession (d)	24 June 1987
Relevant Laws	<ul style="list-style-type: none"> • Constitution Act of 1982 • Criminal Code (R.S., c. C-34, s. 1)
Relevant Articles	<ul style="list-style-type: none"> • Prohibition of Torture: Article 12 of the Constitution Act 1982 • Definition of Torture: Article 269.1 of the Criminal Code • Penalties: Article 269.1 of the Criminal Code • Others: <ol style="list-style-type: none"> 1. Defences: Article 269.1 of the Criminal Code 2. Exclusion of Evidence: Article 269.1 of the Criminal Code
Languages Available	<ul style="list-style-type: none"> • English (official language) • French (official language)
Other Relevant Information	Full text of the laws are available at http://laws.justice.gc.ca/en

Relevant Articles – CANADA

ENGLISH

Constitution Act of 1982

Article 12

Everyone has the right not to be subjected to any cruel or unusual treatment or punishment.

Criminal Code (R.S., c. C-34, s. 1)

Article 269.1 Torture

- (1) Every official, or every person acting at the instigation of or with the consent or acquiescence of an official, who inflicts torture on any other person is guilty of an indictable offence and liable to imprisonment for a term not exceeding fourteen years.
- (2) For the purposes of this section,
 - “official” means
 - (a) a peace officer,
 - (b) a public officer,
 - (c) a member of the Canadian Forces, or
 - (d) any person who may exercise powers, pursuant to a law in force in a foreign state, that would, in Canada, be exercised by a person referred to in paragraph (a), (b), or (c), whether the person exercises powers in Canada or outside Canada;
 - “torture” means any act or omission by which severe pain or suffering, whether physical or mental, is intentionally inflicted on a person
 - (a) for a purpose including
 - (i) obtaining from the person or from a third person information or a statement,
 - (ii) punishing the person for an act that the person or a third person has committed or is suspected of having committed, and
 - (iii) intimidating or coercing the person or a third person, or
 - (b) for any reason based on discrimination of any kind, but does not include any act or omission arising only from, inherent in or incidental to lawful sanctions.
- (3) It is no defence to a charge under this section that the accused was ordered by a superior or a public authority to perform the act or omission that forms the subject-matter of the charge or that the act or omission is alleged to have been justified by exceptional circumstances, including a

state of war, a threat of war, internal political instability or any other public emergency.

- (4) In any proceedings over which Parliament has jurisdiction, any statement obtained as a result of the commission of an offence under this section is inadmissible in evidence, except as evidence that the statement was so obtained.

FRENCH

Loi Constitutionnelles de 1982

Article 12

Chacun a droit à la protection contre tous traitements ou peines cruels et inusités.

Code Criminelle (S.R., ch. C-34, art. 1)

Article 269.1

- (1) Est coupable d'un acte criminel et passible d'un emprisonnement maximal de quatorze ans le fonctionnaire qui — ou la personne qui, avec le consentement exprès ou tacite d'un fonctionnaire ou à sa demande — torture une autre personne.
- (2) Les définitions qui suivent s'appliquent au présent article
- « fonctionnaire » L'une des personnes suivantes, qu'elle exerce ses pouvoirs au Canada ou à l'étranger :
- a) un agent de la paix;
 - b) un fonctionnaire public;
 - c) un membre des forces canadiennes;
 - d) une personne que la loi d'un État étranger investit de pouvoirs qui, au Canada, seraient ceux d'une personne mentionnée à l'un des alinéas a), b) ou c).
- « torture » Acte, commis par action ou omission, par lequel une douleur ou des souffrances aiguës, physiques ou mentales, sont intentionnellement infligées à une personne :
- a) soit afin notamment :
 - (i) d'obtenir d'elle ou d'une tierce personne des renseignements ou une déclaration,
 - (ii) de la punir d'un acte qu'elle ou une tierce personne a commis ou est soupçonnée d'avoir commis,
 - (iii) de l'intimider ou de faire pression sur elle ou d'intimider une tierce personne ou de faire pression sur celle-ci;

b) soit pour tout autre motif fondé sur quelque forme de discrimination que ce soit.

La torture ne s'entend toutefois pas d'actes qui résultent uniquement de sanctions légitimes, qui sont inhérents à celles-ci ou occasionnés par elles.

- (3) Ne constituent pas un moyen de défense contre une accusation fondée sur le présent article ni le fait que l'accusé a obéi aux ordres d'un supérieur ou d'une autorité publique en commettant les actes qui lui sont reprochés ni le fait que ces actes auraient été justifiés par des circonstances exceptionnelles, notamment un état de guerre, une menace de guerre, l'instabilité politique intérieure ou toute autre situation d'urgence.
- (4) Dans toute procédure qui relève de la compétence du Parlement, une déclaration obtenue par la perpétration d'une infraction au présent article est inadmissible en preuve, sauf à titre de preuve de cette infraction.